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مائده امینی| زمان افتتاح »افتخار مهندسی 
ایرانی« تا پایان  ســال 96 تمدید شــد. درحالی 
روز گذشــته اســحاق جهانگیری معــاون اول 
ریاســت جمهوری بــه اتفاق عبــاس آخوندی، 
وزیر راه وشهرســازی از مراحل پایانی ســاخت و 
آماده ســازی قطعه یک این آزادراه طلسم شده، 
بازدید كرد كه دی ماه 95، محمد ســعیدي كیا، 
رئیس بنیاد مســتضعفان وعده داده بود: آزادراه 
تهران- شمال، در بهار 96 افتتاح می شود. دیروز 
، ســعیدی كیا درجمع خبرنگاران، از مردم بابت 

تحقق نیافتن این وعده عذرخواهی كرد. 
اســحاق جهانگیری كه ایــن آزادراه را افتخار 
مهندســی ایرانی می داند، می گوید: در دو ســال 
اخیر پیشــرفت فیزیکــی ایــن آزادراه از 29 به 
85 درصد رسیده كه خود عدد قابل توجهی است. 
معاون اول رئیس جمهوری، درحاشــیه بازدید 
دیروز، خبر از پیشروی قطعه دو آزادراه تهران هم 
داده و توضیح داد: قطعــه دو با طول 22كیلومتر 
درحال پیشروی اســت. 4 پیمانکار برای اجرای 
این قطعــه از آزادراه انتخــاب و مناقصات لازم 
انجام شده اســت. همچنین مسیر رفت این تونل 
در دست احداث بوده و تاكنون پیشرفت فیزیکی 

خوبی را پشت سر گذاشته است.
تمام شــركت هایی كــه درایــن مجموعه كار 
می كنند، شركت های ایرانی هستند و پیمانکاران 

چینی محــل را به طور كامل 
ترک كرده اند. جهانگیری این 
اتفاق را ویژگی ممتاز كابینه 

یازدهم می داند. 
 داستان 

از چه قرار است؟
شــمال  تهــران-  آزادراه 
كابینه هــای مختلفــی را به 
خود دیده اســت. پــروژه ای 
كه با هدف كاهش مســافت 
تهــران به چالوس در  ســال 
١٣٧6 كلید خــورد و درطی 
١8 ســال تنهــا ٣2 درصــد 
پیشــرفت فیزیکی را تجربه 
كرد. كابینــه روحانی اما تنها 
كمی بعــد از روی كارآمدن، 

تصمیم گرفت هرطور كه شــده، قال این آزادراه 
پرحاشــیه را بکند. فعالیت ها از سر گرفته شد و 
كار به جایی رســید كه  حالا به گفته معاون اول 
رئیس جمهوری  درصد تکمیــل این پروژه به 85 
رســیده اســت. این آزادراه چهار قطعه دارد كه 
قطعه اول آن، اســتراتژیک ترین بخش آن است 
و وقتی صحبت از تکمیل این آزادراه می شــود، 
مستقیما این قطعه نشــانه گرفته می شود. قطعه 
دوم این آزادراه به گفته عباس آخوندی وزیر راه 
22كیلومتر است كه تا سه سال آینده پرونده آن 

به طوركلی بســته شــده و درحال حاضر درحال 
پیشــروی همزمان با قطعه یک است. قطعه سوم 
اما یکی از قطعه های پیچیده این آزادراه است كه 
هنوز در مرحله امضاكردن تفاهمنامه ها به ســر 
می برد و این درحالی اســت كه كار قطعه چهارم 
ســال ها پیش تمام شده اســت. طول مسیر این 
آزادراه را كارشــناس علمی پــروژه در گفت وگو 
با »شهروند« 64كیلومتر اعلام كرده و می گوید: 
٣2 تونل در این پروژه احداث شــده یا در دست 

احداث است. 
 این آزادراه 

یک راه معمولی نیست
دیروز  جهانگیری  اســحاق 
گفت:  خبرنــگاران  درجمــع 
این آزادراه، یــک راه معمولی 
نیست و ســازه های مهندسی 
بسیار پیچیده ای دارد؛ چراكه 
هم تونل هــای بزرگــی دارد، 
هم موانع ســختی بر ســر راه 
آن قــرار دارد، این پروژه حتی 
درحد خاكریزی و خاكبرداری 
هــم از پیچیدگی هــای فنی و 
اجتماعــی زیــادی برخوردار 

است. 
او درباره تونل بــزرگ البرز 
كــه در قطعــه 2 قــرار دارد، 
گفت: طول ایــن تونل 6 هزارو400 متر اســت 
كه از بزرگترین تونل هایی اســت كــه تاكنون 
در دست ســاخت قرار گرفته اســت. معاون اول 
رئیس جمهــوری در ادامه گفــت: 800 میلیارد 
تومان برای تکمیل قطعه دو لازم اســت كه برای 
آن با پیمانکاران مربوطه تفاهمنامه امضا شــده 
و قرار اســت این بخش از پروژه هم ظرف ٣ سال 

آینده تکمیل و راه اندازی شود.
قطعه ٣، یکــی از قطعات بســیار پیچیده این 
مسیر است كه به گفته جهانگیری جهت تکمیل 

آن مســئولان درحــال مذاكره با شــركت های 
خارجی برای تأمین مالی و اجرا هستند. 
 پای نخستین تکنولوژی ها 

به ایران باز شد 
»تمامی كف ســازی ایــن آزادراه، از نوع بتنی 
اســت. یک تکنولوژی جدید وارد این سیســتم 
شده اســت.« این خبر را عباس آخوندی پس از 
تکمیل ســخنان جهانگیری اعلام كرد و گفت: 
در ســاخت این آزادراه مشــقت های بســیاری 
وجود داشــت. برای مثال، ما برای حفظ ایمنی 

كارگــران و مردمــی كه در 
آینده از این آزادراه استفاده 
خواهنــد كرد، ســقف یک 
تونل 4 هــزارو900 متری را 
دوپوشــه اجرا كردیم تا اگر 
آتش سوزی رخ داد، بتوان به 
راحتی افراد مســتقر در كف 
تونل را نجــات داد. وزیر راه 
تأكید كــرد: تکنولوژی تونل 
دوپوشه را برای نخستین بار 
در ایران به كار بستیم. وزیر 
راه درنهایت خبر خوشی به 
خبرنگاران داد: پیش از این، 
تمامــی پیمانکارهــای این 
پروژه خارجــی بودند، امروز 
با تمامــی ایــن پیمانکارها 

تســویه كردیم و كل كار در دســت شركت های 
داخلی است.

 چرا سعیدی کیا
 بر سر قول خود نماند؟ 

رئیس بنیاد مستضعفان برای تأخیر چند ماهه 
در تحقــق وعده ای كه در  ســال 95 داده بود، از 
مردم عذرخواهی كرد. او دلایل تأخیر چندماهه 
را این گونه عنوان كرد: زمســتان سختی را پشت 
سر گذاشتیم. دمای هوا در بیشتر روزها به منفی 
20 درجه هم رســیده بود. به این ترتیب، برای 

بتن ریزی مجبور بودیم هم مصالح را با بخار گرم 
كنیم و هــم از آب گرم اســتفاده كنیم. چندین 
رانش بزرگ هم درطول مســیر اتفــاق افتاد تا 
جایــی كه یک رانــش یک میلیــون و800 هزار 
مترمکعبــی را نیز تجربه كردیــم.  همچنین در 
ادامه تصمیم گرفتیم، برای آرایش مسیر، از یک 
متخصص استفاده كنیم. مســیرآرایی طرح را با 
یک مشاور دنبال كردیم و همین باعث شد كار با 
وسواس بیشتری پیگیری شده و زمان بیشتری 

بطلبد. 
ماهانه 100 میلیارد تومان 
در این پروژه خرج می شود

طول قطعــه یــک ایــن آزادراه ٣2كیلومتر 
اســت. عملیاتی كه روی این آزادراه انجام شده 
و می شود، یکی از ســنگین ترین و پیچیده ترین 
عملیات عمرانی در طول تاریخ كشــور اســت. 
خیرالله خادمی معاون وزیر راه وشهرســازی به 
»شــهروند« گفت: تاكنــون  هزارو800 میلیارد 
تومان برای این آزادراه هزینه شــده و پیش بینی 
می شــود كه ٧00میلیارد تومان دیگر هم برای 

تکمیل و افتتاح قطعه یک نیاز باشد. 
معاون وزیر راه وشهرسازی، همچنین درجمع 
خبرنگاران گفت: حــدود ١00 میلیارد تومان در 

ماه، برای این آزادراه تاریخی هزینه می شود. 
خادمــی ادامــه داد: قطعه دو، شــامل بخش 
مهمی به نام تونل البرز اســت 
كــه طــول آن 6 هــزارو400 
كیلومتــر اســت و عملیــات 
اجرایی تونل شــرقی آن پیش 
از این آغاز شده و تنها  هزارمتر 
آن باقــی مانــده و اعتبار مورد 
نیــاز برای تکمیــل این قطعه، 

2 هزار میلیارد تومان است. 
از عوارض چه خبر؟ 

براســاس  درحالــی  كــه 
غیررســمی  گمانه زنی هــای 
كارشناســان علمــی مســتقر 
در پــروژه تهــران- شــمال، 
عــوارض ایــن آزادراه احتمالا 
20 هــزار تومان خواهــد بود، 
خیــر الله خادمی معــاون وزیر 
راه وشهرســازی دیروز درجمع خبرنگاران گفت: 
تا به پایان رســیدن قطعی پــروژه نمی توان رقم 

دقیقی برای عوارض این آزادراه اعلام كرد. 
این درحالی است كه چندی پیش خادمی گفته 
بود؛ اگر بنا باشد براســاس هزینه های انجام شده 
در این پروژه، از مردم عوارض درخواســت شود و 
نرخ واقعی برای آن درنظر گرفته شــود، عوارض 
این آزادراه، ١00 هزار تومان خواهد بود. البته كه 
قطعا دست اندركاران تصمیمی برای واقعی كردن 

نرخ عوارض این آزادراه ندارند. 

 تبعیض در به کارگیری بانوان 
در صنعت نفت برداشته شد

شهروند|تبعیض در به كارگیری بانوان در صنعت 
نفت برداشته شد. این ابلاغیه را در حالی مقام ارشد 
نفتی كشورمان  روز گذشته به تمامی دستگاه ها  و 
معاونت های زیر مجموعه خود ابلاغ كرده كه  تنها 
هشــت درصد از كاركنان صنعت نفت ایران را زنان 
تشــکیل می دهند. طبــق آمارهای ارایه شــده  
هم اكنون بیــش از ١٧ هــزار زن در صنعت نفت 
مشغول به كار هستند كه از این تعداد هفت هزار نفر 

رسمی و ١0 هزار نفر نیروهای قراردادی هستند. 
به گفته تندگویان، مشــاور وزیــر در امور زنان و 
خانواده صنعت نفت، زنان تحصیلکرده و با تجربه در 
صنعت نفت تنها ٧ درصد از مناصب مدیریتی این 
صنعت را بــه خود اختصاص داده انــد و از كل زنان 
شاغل در صنعت نفت، ســه نفر در مناصب بسیار 
بالا )گرید over D( و هشــت نفر در مناصب بالا 
)گرید دی( و ٣50 نفر در حوزه سرپرستی و ریاست 
حضور دارند؛ این موضوع در شرایطی اتفاق افتاده كه 
رویکردهای دولت یازدهم، امیدها برای دســتیابی 
زنان به حقوق و جایگاه شایسته خود را افزایش داد 
و شخص وزیر نفت در عمل نیز با انتصاب چند زن 
در سمت های مهم مدیریتی و فنی توجه ویژه خود 
به زنان را به مرحله عمل رسانید، اما به نظر می رسد 
هنوز تا دســتیابی كامل زنان به جایگاه واقعی خود 
فاصله زیادی وجود دارد و این موضوع نیازمند حضور 
گســترده زنان در منصب هــای مدیریتی در همه 

زیرمجموعه های این صنعت است.«
 بیژن زنگنه  كه پیشتر با انتخاب مرضیه شاهدایی 
به عنوان معاون خود نشــان داده بود كه زنان نیز در 
این صنعت می توانند بسیار موفق عمل كنند ، حالا 
دومین گامش را برای از بین بردن تبعیض جنسیتی 

در به كار گیری نیروی كار برداشت . 
در حکم بیژن زنگنه آمده است: علاوه بر مشاغل 
و سمت هایی كه بنا به طبیعت یا ماهیت آنها، الزاما 
باید توســط بانوان اداره شوند، در دیگر موارد جذب 
و اســتخدام جدید و هرگونه بــه كارگیری نیروی 
انسانی به هر عنوان و به هر شکل، اعمال هیچ گونه 
تبعیضی برای بانوان مجاز نیست، البته اشتغال در 
ســمت های اقماری، كار در سکوهای نفتی و گاز از 
این حکم مستثنی اســت.در ادامه این حکم تاكید 
شــده اســت: بانوانی كه در تاریخ ابلاغ این مصوبه 
در سمت های اقماری مشــغول فعالیت هستند و 
همچنان درخواست ادامه خدمت در آن سمت ها را 

دارند، می توانند به فعالیت خود ادامه دهند.
براســاس آمارهای موجود، بیشترین گروه سنی 
شاغل در این صنعت را بانوان ٣0 تا ٣4 ساله تشکیل 
می دهند كه تعداد قابل توجهی از آنان ١0 تا ١5 سال 
سابقه كار دارند؛ از طرفی به لحاظ علمی بیش از ٧0 
درصــد از كاركنان زن صنعت نفــت دارای مدرک 
لیسانس و بالاتر هستند كه همه این اعداد در كنار 
یکدیگر نشان از تجربه و ســطح علمی بالای زنان 

شاغل در صنعت نفت دارد.

پیشنهاد ویژه

ویترین ایران

 ورشکستگی بانک پارسیان 
صحت ندارد

ایلنا| قاضی پور نماینده مردم ارومیه در مراسم 
افتتاح شعبه آزادگان ارومیه گفت: متاسفانه اخیرا 
علیه بانک پارسیان شــایعه ای به وجود آمده كه 
باید بانک مركزی اطلاعیه ای در این مورد صادر 
می كرد كه متاسفانه این اتفاق نیفتاد. سازمان های 
نظارتی و قضائی كل كشور، باید با خاطیان برخورد 
كنند؛ ملت با هزاران مشقت پول هایشان را برای 
روز مبادا، پیری، ازدواج و موضوعات این چنینی 
جمع می كنند لذا ما باید اعتماد مردم را به نظام 
بانکی جلب كنیم. او ادامه داد: بانک پارسیان یک 
سهام دار و پشتیبان قوی به نام ایران خودرو دارد 
كه متاسفانه تعدادی افراد سودجو قصد داشتند با 
ایجاد كمپین عدم خرید خودرو داخلی تولید ملی 
را زمین بزنند؛ زمانی كه من به عنوان مخالف بحث 
انحصاری خودروسازان ایرانی در مناظره شركت 
كرده بودم، مرا به عنوان ضد شركت سایپا و ایران 
خودرو می شناختند، درحالی  كه بنده همیشه از 
تولید ملی اســتقبال كردم؛ چراكه خودروسازان 
ملی نزدیک ١00 هزار نفر خودشــان مستقیم و 
600 هزار نفر به صورت غیرمستقیم اشتغالزایی 

كرده است.

 90 درصد ریزگردها 
منشأ خارجی دارد 

شهروند| رئیس ســازمان جنگل ها، مراتع و 
آبخیزداری كشور، منشــأ 90 درصد ریزگردها را 
خارجی دانست و گفت: برای كنترل كانون های 
بحران داخلی در برنامه ششــم توسعه عملیات 
مقابله با بیابان زایی در ١.5 میلیون هکتار اجرایی 
می شــود. خداكرم جلالی در مراسم روز جهانی 
مقابله با پدیده بیابان زایی كه در محل این سازمان 
برگزار شد، افزود: اكنون ٣ میلیون هکتار از مناطق 
بیابانی كشــور كه جزوه كانون هــای گردوغبار 
هستند، از مناطق بحرانی به شمار می روند و برای 
 سال 96 اعتباری حدود 800 میلیارد تومان برای 
كنترل كانون های بحران درنظر گرفته شده است. 

   اسحاق جهانگیری: در دولت یازدهم، قطعه یک آزاد راه 18 ساله، 56 درصد پیشرفت فیزیکی را تجربه  کرد
   بنیاد مستضعفان  بابت تاخیر چندماهه در تحقق وعده افتتاح  آزاد راه تهران-شمال   از مردم عذر خواهی کرد

   با خروج کامل پیمانکاران چینی  آزادراه تهران- شمال، نیروهای داخلی جایگزین شدند

ویترین جهانآزاد راه تهران- شمال پس از 18 سال، پایان امسال به بهره برداری می رسد

اقتصاد مجازی

»علی بابا« پنجمین اقتصاد بزرگ دنیا
مهر| صاحب فروشگاه اینترنتی »علی بابا« گفت: 
تا  سال 20٣6 میلادی با ایجاد ١00 میلیون فرصت 
شغلی، عنوان پنجمین اقتصاد بزرگ جهان را به خود 
اختصاص خواهیــم داد. به این ترتیب فقط آمریکا، 

چین، اروپا و ژاپن جلوتر از این شركت خواهند بود.
ثروت شركت »علی بابا« درحال حاضر بیشتر از 
كشورهایی مثل سوئد، لهستان، ایران، نروژ و اتریش 
است.»جک ما« تصریح كرد: اگر بتوانیم دو میلیارد 
مصرف كننده كه یک سوم جمعیت كل جهان است 
را داشته باشــیم، ١00 میلیون فرصت شغلی ایجاد 
كنیم و ١0 میلیون شغل پردرآمد را بر روی پلت فرم 

خود حمایت كنیم، این به معنی اقتصاد است.

بدهی ۳1۶ میلیون دلاری ترامپ
مهر| براســاس داده های مالی فدرال كه توسط 
اداره اخلاق دولت منتشر شد، دونالد ترامپ تا نیمه 
20١٧، حداقل ٣١5.6 میلیون دلار به آلمان، آمریکا 
و سایر وام دهندگان بدهی شــخصی دارد. ترامپ 
حداقل ١٣0 میلیون دلار به بانک »دوچ بنک تراست 
كمپانی امریکاز«، كه شعبه ای از بانک آلمانی »دوچ 
بنک ای جی« اســت، بدهکار است. ترامپ گزارش 
داده كه حداقــل مبلغ ١١0 میلیــون دلار به »لدر 

كپیتال كراپ«، بدهی دارد.

جریمه سنگین در انتظار گوگل 

فارس| رگولاتوری ضدانحصار اتحادیه اروپا قصد 
دارد جریمه ســنگینی بر ضد گوگل وضع كند؛ 
حکم نهایی در این زمینه ظرف هفته های آینده 

صادر می شود.
علت این امر رفتارهای تجاری انحصارطلبانه و 
ضدرقابتی گوگل است. این شركت به شیوه های 
مختلف تلاش دارد، سرویس ها و خدمات وابسته 
به خود را به طور انحصاری بــرای كاربران تبلیغ 
كند و از نمایش خدمات مشــابه رقیب به شکلی 
منصفانــه و عادلانــه از طریق سیســتم عامل، 

جست وجوگر و... پرهیز می كند.
ممکن است جریمه گوگل به 9 میلیارد دلار هم 
برسد كه برابر با ١0 درصد از كل درآمد سالانه این 

شركت در  سال 20١6 است.
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شهروند| همه چیز از انتشــار خبر تأییدنشده در 
برخی سایت ها و كانال های خبری آغاز شد. »موسسه 
اعتباری ثامن و بانک مهر اقتصاد در موسسه اعتباری 
كوثر ادغام و بانک كوثر تشکیل می شود«. درشرایطی كه 
دریافت وجود مالباختگان موسسه های مالی فرشتگان 
و كاســپین طی ماه های گذشته بشدت خبرساز شده 
بود، همین خبر كافی بود تا موجــی از نگرانی درمیان 
ســپرده گذاران ایجاد شــود و مردم را بــرای دریافت 
سپرده هایشــان در مقابل درهای این موسسه به صف 
كند. هرچند كه رئیس هیأت مدیره موسسه اعتباری 
ثامن به مردم اطمینان داده كه نگران سپرده های خود 
در این موسسه نباشند، زیرا هرگونه تصمیم درباره ادغام 
و تغییر در ساختار آن با نظر بانک مركزی انجام می شود، 
اما به دلیل رفتار هیجانی ســپرده گذاران در برداشت 
وجوه از حساب های خود و سیل مراجعات مردمی سبب 
شده تا شعبه های موسسه در یک بازه زمانی كوتاه مدت 

پاسخگوی ســپرده گذاران باشــند و از این رو به مردم 
پیشنهاد كرده اند كه به ازای مبالغ موجود در حساب های 

آنها، از تعاونی چک دریافت كنند.
با این وجود، عیســی رضایی تأكید می كند كه هیچ 
جای نگرانی در تأمین نقدینگی مورد نیاز مردم نیست. 
ضمن این كه در صورت موافقت بانک مركزی برای ادغام 
این موسسه، همه سپرده های مردم حفظ می شود و تنها 
مشتریان برای صدور كارت های جدید به شعب مراجعه 

خواهند كرد.
او همچنین ادغام را فرآیندی زمانبر دانست و گفت: تا 
زمانی كه روال اداری مربوط به ادغام انجام نشود و بانک 

مركزی تأیید نکند، این ادغام صورت نمی گیرد.

به نظر می رسد ادغام تعاونی ثامن در موسسه كوثر كه 
البته هنوز به تأیید مراجع ذیصلاح نرسیده است، یک 
ادغام شکلی و اداری خواهد بود و مشکلی در سپرده های 
مردم پیش نخواهد آورد، اما قطعا این رفتارهای هیجانی 
و غیرمنطقی می تواند برای یک موسســه اعتباری و 
حتی بانک بزرگ، چالش آفرین باشــد، زیــرا بانک یا 
موسســه اعتباری در عملیات مالی خود از ١00 درصد 
منابع، حداقل ١0 درصد را برای سپرده قانونی و حدود 
85 درصد را صرف اعطای منابع یعنی اعطای تسهیلات 
یا سپرده گذاری و سرمایه گذاری می كند و تنها ٣ درصد 

منابع به عنوان ذخیره نقد در اختیار بانک است.
درچنین شــرایطی اگر فقط 5 درصد سپرده گذاران 

برای دریافت ســپرده به بانک مراجعــه كنند، بانک با 
چالش نقدینگی مواجه شود. بنابراین اطمینان مهمترین 

مولفه برای بقای یک موسسه اعتباری است.
این نگرانی درحالی به وجود آمده كه بر فرض صحت 
خبر ادغام، خطری متوجه سپرده گذاران این موسسه 
نمی شود و صرفا نام موسسه اعتباری یا بانک پذیرنده 
سپرده آنها تغییر می كند. مشــابه همین اتفاق برای 
بانک تات رخ داد. دو موسســه صالحین و آتی در بانک 
تات ادغام و بانک آینده را تشکیل دادند اما سپرده ای در 

فرآیند ادغام از بین نرفت.
گفتنی است، موسسه اعتباری ثامن الائمه فعالیت 
خود را در  ســال ٧6 به عنوان یک تعاونــی اعتباری با 
كسب مجوز از وزارت تعاون در مشهد آغاز كرد و ازجمله 
موسساتی است كه برای كسب مجوز از بانک مركزی 
تلاش می كند اما هنوز مجوز قطعی خود را از این نهاد 

دریافت نکرده است.

رئیس هیأت مدیره موسسه ثامن: مردم نگران سپرده های خود نباشند

واکنش هیجانی سپرده گذاران به شایعه ادغام

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:19/00- 18/30

دكترابراهیمی مدیرعامــل بانک انصار در آخرین هفته 
برگزاری بیست و پنجمین نمایشــگاه بین المللی قرآن 
كریم  در جریان بازدید از نمایشــگاه در مصلای حضرت 
 امام  خمینی)ره( ضمن بازدید از غرفه های مختلف و كسب 
آگاهی از فعالیت های صورت گرفتــه در خصوص ترویج 
فرهنگ قرآنی از سوی ســازمان ها و شركت های حاضر 
در نمایشگاه، طی گفت وگویی ابراز امیدواری كرد كه شعار 
امسال نمایشگاه قرآن تحت عنوان »اخلاق و زندگی« منبع 
الهام مدیران وكاركنان بانک انصار باشد تا ضرورت عمل به 
مفاهیم قرآنی و الهی را برای احیای سبک فعالیت حرفه ای 
ایرانی- اســلامی در بانک انصار را بهتر درک كنند. دكتر 
ابراهیمی با اشاره به پتانسیل خوب قرآنی كشور، افزود:  با 
توجه به نوآوری و خلاقیت ها كه وجود دارد نیاز اســت تا 
كارهای خوبی در این حوزه انجام و در جامعه نهادینه شود. 
هرچند پوشش هنری موضوعات قرآنی می تواند در نهادینه 
شدن مفاهیم قرآنی برای عموم جامعه موثر باشد اما نیاز 
است تا حمایت های مالی نیز پشتوانه این مهم باشد . وی با  
اشاره به ربع قرن برگزاری نمایشگاه قرآن افزود:خوشبختانه 
در  كشورمان ظرفیت های خوبی برای توسعه و رونق هنر و 
مکتوبات قرآنی وجود دارد و باید در این راستا درست عمل 

كنیم تا بتوانیم از این ظرفیت ها بهره جوییم .

بازدید دکتر ابراهیمی مدیرعامل 
بانک انصار از بیست و پنجمین 
نمایشگاه بین المللی قرآن کریم

ویژه

خبر

شهروند| بعد از ٣سال ونیم كشمکش بین 
سازمان دامپزشکی، وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی و سازمان استاندارد؛ استفاده 
از خمیــر مرغ در سوســیس و كالبــاس آزاد 
شــد. طبق اصلاحیه ســازمان ملی استاندارد 
استفاده از گوشــت مرغ جداســازی شده به 
روش مکانیکی )خمیر مرغ( از 20 خرداد مجاز 

است. 
اما انتشــار ایــن خبر درحالی ســروصدای 
زیادی در فضای مجازی به پا كرد كه رســول 
دیناروند رئیس ســازمان غذا و دارو می گوید: 
این اصلاحیه مقررات با شــرایط خاص تأیید 
شــده و برخی ممنوعیت ها درباره اســتفاده 
از خمیر مــرغ همچنان پابرجاســت. به گفته 
او، جداسازی گوشــت مرغ به روش مکانیکی 
باید در واحــد تولیدی سوســیس و كالباس 
انجام شــود، یعنی خمیرمــرغ نمی تواند در 
جای دیگری تولید شــود و به واحد سوسیس 
كالباسی حمل شــود. از دیگر شرایط در نظر 
گرفته شده، دراین اصلاحیه استفاده از خمیر 
مرغ در سوســیس و كالباس 40 تا 60 درصد 

گوشت است.

شاید از خود بپرســید كه مصرف كنندگان 
چگونــه می توانند تشــخیص دهنــد كه در 
كدام یک از فرآورده های پروتیینی خمیر مرغ 
استفاده شده است. فرهمند صالح زاده معاون 
دفتر نظارت بر بهداشت عمومی و موادغذایی 
سازمان دامپزشکی كشور دراین باره می گوید: 
برای بسته بندی سوســیس و كالباس حاوی 
خمیر مــرغ، باید از پوشــش رنگــی متمایز 
)زردرنگ( اســتفاده شــده و عبارت »حاوی 
خمیر مرغ« در نشــانه گذاری آن درج شــود. 
همچنین كارخانجات وقتــی این خمیر مرغ 
را تولید كردنــد، همان روز بایــد آن را مورد 
اســتفاده قرار دهند، حق نگهداری آن را برای 

روز بعد ندارند.
اما این آزادســازی در شرایطی صورت گرفته 
كه بسیاری از كارشناسان بهداشتی معتقدند؛ 
بار آلودگی خمیر مرغ در مواردی بسیار بالاست، 
چراكه جمع آوری و حمل ونقل زواید مرغ گاهی 
در شرایط آلوده و غیربهداشتی صورت می گیرد. 
مرغ های پیر مادر نیز گاهی حامل میکروب اند و 
به دلیل سن حدود دوســال، گوشت آنها منبع 

انواع داروهای تجویزی است.

با رعایت ۳ شرط،  استفاده از خمیر مرغ در سوسیس و کالباس آزاد شد

سعیدی کیا در گفت وگو با 
»شهروند«: 50 درصد تأمین 

مالی این پروژه را بنیاد 
مستضعفان و 50 درصد دیگر 

را وزارت راه برعهده دارد.

کارشناس علمی پروژه در 
گفت وگو با »شهروند«: در 
این پروژه از ماشین آلاتی 
استفاده می شود که اجاره 
ماهانه برخی از آن ها، 40 تا 

50 میلیون تومان است 

وزیر راه و شهرسازی: 
تکنولوژی تونل دوپوشه را 
برای نخستین بار به ایران 
آورده و در آزادراه تهران 
شمال از آن استفاده کردیم

معاون وزیر راه و 
شهرسازی در گفت وگو با 

»شهروند«: با سرمایه گذاری 
700 میلیارد تومان دیگر، 
پرونده قطعه یک بسته 

می شود


